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Aktiv ZK podjetja o razvoju integracije 
elektroindustrije, o ciljih združenega 
podjetja in o vlogi ZK pri oblikovanju 

medsebojnih odnosov
Aktiv ZK podjetja je v de

cembru 'pričel organizirano 
razpravo o v naslovu nave
denih vprašanjih in jo zlasti 
razvil o ciljih združenega 
podjetja in medsebojnih od
nosih, ki bi morali biti talki, 
da bi krepili in uveljavljali 
integracijska načela; so pa lah
ko tudi taki, ki povzročajo dez- 
integracijske pojave. Kot 
praktična primera slednjih 
sta referendum Tovarne ele
mentov za odcepitev iz'Iskre 
in zahtevo Tovarne elektro- 
mebanike o takojšnji pri
ključitvi vsega pripadajo
čega razvoja. Prvi primer 
je bil označen kot revolt 
kolektiva tovarne na ne
objektivnost ali neuspešnost 
skupnih ' strokovnih služb 
vodstva podjetja, drugi ^pri
mer pa je rezultat danih ob
ljub kolektivu ob sprejema
nju novega statuta 'podjetja 
in izvajanju referenduma za 
vključitev V združeno podjet
je. Oba . dva primera pa- sta 
bila neposreden povod za or
ganizacijo razprave po v uvo
du omenjenih vprašanjih na 
aktivu ZK podjetja.

Na.svojetn prvem sestanku 
dne 23. decembra preteklega 
leta je aktiv ZK razpravljal 
o problemih .podjetja Iskra, 
gledanih skozi razvoj inte
gracije elektroindustrije in o 
vzrokih, ki so privedli do ne
katerih slabih medsebojnih 

|  odnosov znotraj podjetja. 
Na drugem sestanku dne 
25. januarja 1.1., ki je bil 
praktično nadaljevanje pr
vega, pa je aktiv razprav
ljal predvsem o ciljih, zdru
ženega podjetja in o vlogi 
■ZK pri oblikovanju med
sebojnih odnosov. Namen 
obeh sesfankfov je bil, da čla
ni aktiva ZK' skozi razpravo 
dosežejo enotna stališča za 
reševanje omenjenih in po-, 
dobnih problemov ter, da se 
zavežejo, da se bodo za uve
ljavljanje sprejetih .. 'stališč 
zavzemali’ v svojih 0 0  ZK in 
v samoupravnih organih svo 
jih enot ter. jih v svojih pri
stojnostih na svojjh delov
nih mestih tudi -izvajali. .

V tem članku se, bomo za
držali bolj na vsebini druge
ga .sestanka, ker, ta bolj ne?:

posredno prizadeva „člane ko
lektivov Iskre.

Cilji združenega pod jet j a
— integracije Iskre so bili 
postavljeni že ob priliki Usta
novitve . skupnega ■ podjetja, t.- 
j. leta 1961 in  Se ekonomska 
in organizacijska načela za 
doseganje teh ciljev niso niti 
v teoriji, niti vpraksi (poseb-; 
no izven naših meja) v niče-, 
m e r, bistveno menjala. Cilji. 
združenega podjetja so torej 
prej kot sedaj ne glede ha/ 
trenutne finančne, težave posa-: 
•meznih organizacij in celote 
ostali naslednji:
— združevanje sredstev in 

njihovo smotrno in ekono
mično vlaganje v speciali
zirano proizvodnjo in spe
cializirano raziskovalno in

' razvojno dejavnost; /

• boljše, hitrejše in cenejše 
proizvajati ter ob sodelo
vanju vseh partnerjev po
slovnega: ciklusa podjetja 
s kompleksnim in enotnim 
nastopom ,na tržišču do
segati boljše finančne re
zultate poslovanja; 
izgraditi/in j dalje razvijati- 
tak šistefn delitve ustvar
jenega dohodka, .d a  bo 
stimuliral vsako organiza
cijo. v sestavu podjetja in 
podjetje kot celoto ter za
gotavljal stalno rast stan
darda članov kolektivov, 
krepiti S§| samoupravljanje 
kot obliko vsake delovne 
organizacije za čimbolj 
ekonomično in racionalno 
poslovanje ter za delitev 
dohodka po vloženem delu 
in doseženih rezultatih;

(Dalje na 6. strani)

Konstruktor elektronskega mikroskopa prof. dr. ing. Aleš 
Strojnik in ing. Marjan Bizjak iz ZZA v Kranju sta se ob 
končani montaži fotografirala skupaj s celotnim osebjem 
oddelka BTO zagrebške tehnološke fakultete

Zaupanje v domačo 
* konstrukcijo

Referendum v ZZA
V tretji letošnji ‘številki na

šega glasila smo v članku 
»Misli pred referendumom v 
ZZA« objavili, da bo kolektiv 
Zavoda izvedel referendum 
27. januarja. S tem referen
dumom .naj bi se kolektiv: 
Zavoda odločil, ali vstopa 
ZZA v združeno podjetje kot 
organizacija v njegovem se
stavu, ali ne. Za tako svojo 
odločitev pa je kolektiv Za
voda želel predhodno vedeti, 
kakšno, vlogo so mu ostale 
organizacije v sestavu zdru
ženega podjetja v l©tu'1966in 
v nada1jn.fi bližnji perspek
tivi namenile. . •

Z namenom, da bi to ugo
tovili, so se predstavniki Za
voda na podlagi svojih kon
kretnih predlogov razgovarj a- 
jali in dogovarjali s predstav
niki posameznih tovarn Iskre 
o. obsegu dola, ki naj bi ga 
Zavod opravil zanje in za 
podjetje ter o višini potreb
nih finačnih sredstev, ki naj 
bi jih tovarne zagotovile za 
izvršitev teh del oz. nalog 
splošne tehnične, raziskoval
ne in razvojne dejavnosti' v 
lotu 1966.'

Ker omenjeni razgpVoriido“ 
slci. še niso. rodili v.sa j p r i
bližno 'zadovoljivih - konkret-

nih rezultatov in, ker komi
sija delavskega sveta združe
nega podjetja, ki naj bi po
trdila delovni program sploš
no tehnične ih raziskovalne 
dejavnosti ZZA še hi pričela 
z delom, je jasno, da delav
ski ’ svet in vodstvo Zavoda 
nista v stanju, da bi tolek-' 
tivu pred referendumom naka
zala ih obrazložila letošnjo in 
naslednjo bližnjo perspektivo. 
Zato je DS ZZA na pobudo 
organizacije ZK v Zavodu 
sklenil: na svoji izredni seji 
referendum odložiti za nedo
ločen čas. V roku enega me
seča bo moralo vodstvo ZZA 
dokončno razčistiti z organi
zacijami v sestavu združenega 
podjetja in z njegovim vod
stvom vprašanje obsega de
lovnega programa ZZA za 
Iskro in vprašanje višine fi
nančnih sredstev, ki bodo v 
letu 1966 predvidena z* gos
podarskimi. načrti organizacij 
in podjetja za izvršitev'dogo
vorjenega obsega dela.

O končnih rezultatih tega 
svojega dela bo vodstvo 
ZZA poročalo ' delavskemu 
svetu, ki’ bo nato ponovno 
odloča!., o razpisu referendu
ma v Ž7A.

I- C —

Za novosadsko medicinsko 
fakulteto tudi na Zagrebški 
tehnološki fakulteti elektron
ski mikroskop ISKRA-LEM 
4c

Obsežno znanstveno — raz
vojno delo znanega tehniške
ga strokovnjaka univ. prof. 
dr. ing. Aleša Strojnika do
biva v zadnjem času tako do
ma kot v* tujini izredno prak
tično vrednost. Njegova do-, 
vršena konstrukcija elektron
skega mikroskopa, ki jo se
daj v malih serijah izdeluje
jo v Kranju, si je koračijo 
pridobila v vsakem pogledu 
polno zaupanje naših naj vid- 
nejšib znanstvenikov jn stro
kovnjakov s področja d e lt 
tronske mikroskopije. Te dni. 
so namreč montirali .’tudi v 
Zágrebu, v _ laboratorijih za li
ziko' in kemijo biotehnolo- 
škega oddelka tehnološke fa
kultete, novi izpopolnjeni tip 
elektronskega mikroskopa 
LEM 4c„ ki, sodi po svojih 
tehničnih j karakteristikah in. 
uporabljeni'■ avtomatizaciji 
med vrhunske svetovne stva- 
rtve ; 's področja te panoge. 
Že na medicinski fakulteti v 
Novem Sadu, ki je lani kupi
la isti tip mikroskopa, je po 
prvih poskusih dosegel asi
stent dr. Kadivoj Krstič fan
tastično 1,200.000-kratno pove
čavo ob istočasni ločilni ¡BÉB 
šobnošti 10 AU ter s tem po
trdil, da je elektronski mi
kroskop ne samó enakovre
den najboljšim tujim podob
nim aparaturam, marveč,. da’ 
■jih v določenem smislu celo 
■prekaša. Tako ima LEM 4c 
avtomatično električno' čišče
nje zaslonke, ki jo dosedai 
nima še noben komercialni

elektronski: mikroskop % na 
svetu.

Pomembno je, da je mikro
skop izdelan povečini iz do
mačega materiala in po pro
dajni ceni v primerjavi z naj
boljšimi tujimi rutinskimi 
mikroskopi vsaj za 25 °/o .ce- 
nejši,- Če pridenemo k temu 
še sorazmerno. visoko carino 
pri morebitnem uvozu, za
jamčen servis z vsemi rezer
vnimi deli in hkrati všteto 
priučitev operaterjev : mikro
skopa, poineni nakup doma
čega’ mikroskopa vsekakor 
velik, večmilijonski prihra
nek v devizah. Prvo demon
stracijo novbga elektronskega 
mikroskopa-,je pripravil na 
zagrebški tehnološki fakulte
ti konstruktor prof, dr. ing. 
Aleš Strojnik ob sodelovanju 
ing. Marjana Bizjaka. Slove
snemu prikazu in poskusne
mu mikroskopiranju so pri
sostvovali razen dekana fa
kultete prof. dr. ing. Mirka 
Filajdiča Še : prof,.,,dr. ing. 
Vera Johanides, akademik 
prof. dr. ing. Miroslav Kar- 
šulin, prof. dr. ing, Pavel Mil- 
dner, prof. dr. ing '■' Ivan 
Hruška, prof,1 dr. ing. Ante 
Juril, izredni prof. dr. ing. 
Ivan Bah, predstojnik BTO 
dr. ing; Zdravko Jovičič, do
cent dr. ing. Gavro Tambu
rašev, ing. Ljerka Lahe kot 
operater mikroskopa in dru
gi gostje m Znanstveniki. z 
zagrfebške univerze.

Z novim elektronskim mi
kroskopom bodo na zagreb
ški 'fakulteti proučevali pre
parate iz h "metaiografije in 
mikrobiologije' v - okviru 
znanstvenih bazičnih razis
kovanj. Marjan Kralj
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V prejšnji Številki smo poročali, da sta bili podeljeni dve nagradi za izredne dosežke 
v zneska 750.000 starih oz. 7300 novi» dinaiiev, ki sta bili podeljeni tov. Rafku Erženu 
iz Tovarne elektromotorjev v Železnikih ter Francu Ahačiču, članu kolektiva »Elektrome- 
banika Kranj«. V. d. generalnega direktorja tov. Vlado Sodin je oba nagrajenca povabil 
na razgovor, jima iskreno čestital k doseženemu uspehu in izročil nagrade. Razgovor je 
bil zanimiv v tem, da vsi želimo čim več racionalizatorjev in iznajditeljev, vendar vse 
kaže, da je naš pravilnikov nekaterih členih preveč tog in premalo stimulativen, zato bo 
prav, da se pravilnik čimprej ponovno pregleda in popravi. Na sliki: (od leve na desno) 
direktor tovarne v Železnikih tov. šifrer, ing. Kočevar, v. d. gen. direktorja Vlado Sodin, 
nagrajenca Rafko Eržen in Franc Ahačič, .ter ing. Mihelič iz »Elektromelianike«

Drugo »rojstvo« ISKRE
Prvi januar 1966 je prav 

gotovo zgodovinski mejnik 
maše ISKRE. Tega dne je sto
pil v veljavo nov statut, ki 
se je rodil iz plodne večme
sečne razprave skoraj‘ vseh 
13-tisočev delavcev ISKRE. 
Xahko rečemo, da ni bilo do 
sedaj demokratičnejšega in 
tako številnega referenduma, 
s katerim se nismo odločili 
samo za združeno podjetje, 
■ampak v celoti uveljavili in 
strnili skupaj načela samo
upravljanja,' demokratičnosti 
in ekonomike.,.

Trinajst tisoč delavcev tako 
danes gleda z velikim zaupa
njem v  svoje podjetje in v 
prihodnost. Zato moramo 
storiti prav vse, da ne bo to 
zaupanje splahnelo in se zru
šilo, ker ga kasneje ne bomo 
mogli nikoli več obnoviti. 
Kakšne hi bile posledice vN 
tem primeru,, menim, da ni 
potrhbno spovedati.

Mislim pa, da ne bo odveč, 
če le nekoliko osvetlim pred
nosti združevanja in kaj lah
ko pridobimo v veliki in 
enotni ISKRI ter kakšni so 
bili cilji In želje vseh nas, ko 
smo se odločili zas takšno 
ISKRO kot je danes.

Glavni cilj vsake integra
cije je, da z združitvijo, ki 
se mimogrede povedano izra
ža v različnih oblikah, dose
žemo čim višje ekonomske 
rezultate z minimalnimi stro
ški.

Iz tega sledi, da se morata 
•dva ali več partnerjev zdru
žiti edinole v cilju, da se 
zmanjšajo vse oblike stroš
kov;, da zmanjšajo število re
žijskih delovnih mest in s 
tem v zvezi režijskega oseb
ja,' da se -okrepi funkcional
nost raznih služb ob istočas
nem zmanjšanju števila ljudi, 
da se sredstva združijo z 
medsebojnim soglasjem v ci
lja okrepitve materialne baze

in tako dalje. |
Samo to opravičuje in eko

nomsko utemeljuje združeva
nje m  v kolikor s tem ne 
dosegamo takih ciljev, ne mo
remo govoriti o njenem 
uspehu. Če tega ne dosežemo,, 
postane integracija in Stanje,' 
ki nastane kot posledica in
tegracije pod pritiskom, ka
men spotike in bpravičesnh 
negodovanj s strani združe
nih partnerjev.

Kakšno stanje vlada , v in
tegriranem podjetju pa v ve
liki meri za visi od razume
vanja in volje tako posamez
nikov, kot s strani posameznih 
Služb in organov. Vsak, 
ki so mu jasni cilji in na
čela integracije ne more ih 
ne sme vztrajata na neeko
nomskih koncepcijah in jih 
opravičevati na kakršenkoli 
način,, če se ne dosežno re
zultati, ki so namen- inte
gracije.

Prav tako združevanje ni
ma nič skupnega s centrali
zacijo, posebno ne z večjo ali 
manjšo centralizacijo samo
upravljanja. Vsak člen le in
tegracije t. p. vsaka organiza
cija je živo telo, v  katerem 
se nahajajo proizvajalci, ki 
jim pripada tudi pravdah in 
dolžnost, da sami upravljajo 
in dalijo z lastnimi rokami 
ustvarjene dobrine.

Vsaka še tako majhna 
skupnost, vsaka celica mora 
sama odločati o .svojem živ
ljenju.

V kolikor nam bo vse to, 
kar je bilo povedano, vodilo 
v našem nadaljnjem delu, 
smo si zajamčili prosperiteto 
in uspeh ter nadaljnjo rast 
naše ISKRE.

Iz vsega tega torej lahko 
povzamemo, da mora v naših 
vrstah prevevati nov duh, 
duh samoupravljanja, medse
bojnega enakopravnega sode
lovanja, kolektivnosti in sa
mokritičnosti do našega dela 
v integracijskem mehanizmu.

Naše delo mora biti usmer
jeno v to, da ne bomo za
bredli v  napake prejšnjih 
časov in si tako zapravili 
vero ‘in zaupanje v  to, kar 
smo doslej zgradili. Vse naše 
sile in naše delo moramo pri
praviti za dosledno spoštova
nje načel samoupravljanja in 
socialistične demokracije.

Polno odgovornost za pra
vilno politiko nosijo pred
vsem, če ne izključno, samo
upravni organi podjetja in 
organizacij; Je oni, so sku- 
paj z družbeno-političnimi 
organizacijami nosilci teženj 
kolektiva k začrtani poti so
cializma.

Valter Križman

Vso skrb našim kadrom
Poslovanje podjetja v veliki meri zavisi od ustrez

nih kadrov, -ki vodijo podjetje, odnosno ki oprav
ljajo določene konkretne dolžnosti v podjetju. Zah
teva po ustreznih strokovnih kadrih se iz dneva 
•v dan, zlasti ko se vključujemo v mednarodno delitev 
déla, povečuje. Po vsem svetu se posveča vedno več 
pozornosti, da na posamezne funkcije v gospodar
skih organizacijah postavljajo ljudi, ki so sposobni 
skrbeti za dobro poslovanje podjetja. Posebna skrb 
se postavlja še vodilnim kadrom v  gospodarskih 
organizacijah. Tako po mnenju nekega strokovnega 
časopisa v Ameriki, morajo imeti vodilne osebe 
v podjetjih zlasti sledeče-lastnosti: prodornost, moč 

. razjasnitve posameznih situacij, |  samostojnost,, za
upanje vase in veselje v  sprejemanju odločb. V ne
katerih znanstvenih ali strokovnih institutih v Ame
riki se'mladi kadri 'iz gospodarstva Učijo analitično 
in  strokovno proučevati razne probleme, prav tako 
pa se jim daje splošno znanje in veščine v kontak- 
,tiranju z drugimi ljudmi. Nekatere firme pošiljajo 
svoje, zlasti mlade_perspektivne kadre na dopol
nilno izobraževanje, ko t na dopolnilne matematične 
tečaje ipd. Strokbvni študij je postal neobhodno 
potreben v današnjem času kompliciranih medna
rodnih gospodarskih odnosov. Posli so postali tako 
komplicirani, da jih ni možno več reševati, brez 
ustrezne strokovne izobrazbe, kar pa zahteva seveda 
stalno dopolnjevanje, znanja.

Mišljenja sem, da tudi «emu problemu v našem 
podjetju moramo posvetiti vso skrb. Poleg ¡toga, 
da imamo mnogo ljudi v raznih oblikah izobraže
vanja in štipendiste pa premalo skrbimo za na
daljnje strokovno Izobraževanje in aktivno vključe
vanje v reševanju določenih problemov vseh tistih, 
ki so po končanih," zlasti visokih šolah prišli na 
delo v podjetje. Kljub temu, 4a imamo razmeroma 
precej visoko-strokovnih kadrov na vseh mogočih 
področjih, se nam v določenih trenutkih, ko je treba 
dohiti Strokovno moč v podjetju za razne strokovne 
analize, postavlja problem dobiti ustrezne strokov
njake za izdelavo teh analk. ‘Verjetno, da delamo 
napako tudi s "tem, da mladim kadrom vse pre
malo zaupamo, jih premalo vključujemo v odgo
vornejše samostojno delo. C« hočemo na tem pod-f 
rdčju imeti določene uspehe, moramo temu pro- 

. blemu posvetiti vso pozornost. To pa moramo de
lati zlasti s íem, da bomo' mladim perspektivnim 
strokovnjakom nudili možnosti nadaljnjega stro
kovnega izpopolnjevanja, istočasno pa jih  tudi 
vključevali v delo pri odgovornejših nalogah, kjer 
naj bi svoje teoretično znanje uporabljali v  praksi.

V vsakodnevni borbi za proizvodnjo in čimboljšo 
prodajo nam bodo ravno taki kadri vedno bolj 
potrebni. F. G.

0 delu 10 v sežanski tovarni

DOPISNIKOM!
Ker je komisija za nagrajevanje izrednih dosežkov 
mnenja, naj ob koncu leta »ISKRA« objavi pregled 
dela Komisij za racionalizatorstvo in iznajditeljstvo 
v 1. 1965 in objavi imena nagrajenih radonaližator- 
jev, vabimo vse dopisnike oz. predsednike komisij, 
da takoj pošljejo zadevni material na uredništvo. 
»ISKRA«, Kranj, Savska loka 4.

Upravni odbor tovarne ra 
dijskih sprejemnikov Seža
na je imel v  januarju dokaj 
dela, kar je razumljivo, saj 
je moral reševati vrsto na
log in problemov, ki so od 
1. januarja 1966 izključno v 
njegovi kompetenci. Tako je  
sprejel tudi investicijski pro
gram tovarne s pripombo, da 
naj se ponovno.pregleda spe
cifikacijo stroškov v višini
9,108.000 starih dinarjev za 
projektiranje elaborata po 
aneksu III., uprava tovarne 
pa naj doseže sporazum za 
odplačilo anuitet, k i se nana
šajo na investicije za dobo 
15,let.

Komisija za sestavo Statu
tov tovarne je dobila nalog, 
da mora pripraviti prvi osnu
tek do desetega februarja. 
TTO je tudi potrdil začasni 
‘Pravilnik o medsebojni!)» de
lovnih razmerjih podjetja 
»Iskra-, ki Velja za tovarno 
do 15. marca, hkrati pa je 
zadolžil komisijo za sestavo 
zadevnega pravilnika, da pri
pravi osnutek za tovarno v 
Sežani do 25. februarja ta
ko, da bo le-ta sprejet do 
15. marca 1966.

■Pri. predlogu proizvodnega

plana za leto 1966 se je 
upravni odbor zedinil za pro
izvodnjo v višini 35 mpijonov 
novih dinarjev, istočasno pa 
j® GO opozoril na že sprejet 
sklep, ‘da ire bodo proizvajali 
radijskih sprejemnikov, pri 
■katerih bi imeli kakršnokoli 
izgubo.

V zvezi z izvajanjem go
spodarskega plana je upravni 
odbor zadolžil upravo tovarne 
in  gospodarski sektor, da 
ukrenete vse k a r je  potrebno 
za izvršitev plana, Istočasno 
pa je  apeliral na vse člane 
kolektiva, da koristijo proste 
dni v  dnevih, ko manjka ma
teriala, ki pa bi jih nadome- i 
dovoilj na razpolago, 
stih takrat, ko bo le-tega

Ob pregledu inventure skla
dišč je  komisija ugotovila 
nekaj viškov in manjka, zato 
je bil 'GO soglasen v tem, da 
se ljudi, M so zato odgovor
ni, pokliče na zagovor. H 
koncu je upravni odbor po
trdil drugo varianto organi
zacijskega predpisa internega 
obračuna tečaja ^olarja v 
podjetju in zahteval rfekaj 
pojasnil. V zvezi z določbami, 
ki jih vsebuje osnutek po- 

(Dalje na 5. strani)



Časnikarsko poročanje
Trdijo, da. je tisk sedma 

velesila. Tb trditev slišimo 
zelo pogosto» in ne brez razlo
ga.

XI treba posebej; poudarja
ti kakšno, resnično, moč fina 
tisk. (v širšem pomenu tudi 
ffiifcro, radio in- televizija) na 
obiskovanje misli, nazorov in 
pogledov, na ustvarjanje raz
položenja in  s: tem na po
membna. odločanja, ki iz te-, 
ga nastajajo,, posebno- danes,, 
v času hitrega tempa življe
nja na vseh toriščih- človeko
vega udejstvovanja in ustvar
janja. j

V deželah s socrafisričnim 
družbenim redom, je  naloga 
tiska še delikatne jša ; in pre
cej odgovornejša. Zaradi tega, 
menimo, da' bi moralo bitr 
to močno orožje, kr lahko ze
lo koristi ali šjcodfije, zaupa
no ljudem, ki se bodo — kot 
nosilci te naloge — ptav v 

- vsakem primeru' ih na vsa- 
keap mestu zavedali poslan
stva tiska in» njegovega odra
za na bralska publiko. Pri 
dajajui smeri in  duha tiska 
nista potrebna — p tem smo 
globoka prepričani — samo- 
poštenost in  objektivnost, 
pač; pa tudi strokovna, raz
gledanost in- trdnost v obrav
navanih vprašanjih..

Samo tako bo tisk opravi
čil svojo- pravico- do obstan
ka, časnikar pa pridobil in 
utrdil svoj ugled in- s tem 
kvalifikacijo- za opravljanje-, 
svojega, sicer napornega in: 
odgovornega., toda. tudi čast
nega poklica.

Teh nekaj: splošnih, ugoto
vitev smo morali omeniti,: čer 
ituda so« preveč znane in: če
tudi so hite prevečkrat izgo
vorjene- na naj-višjih mestih, 
namenjene socialističnemu: ti
sku nasploh in še posebej 
našemu jugoslovanskemu. In. 
navzlic temu se v zadnjem 
času pojavljajo v našem 
dnevnem časopisju prispevki 
časnikarjev v katerih obilno 
obravnavajo ekonomsko in 
finančno problematiko ih te- 
ma-tiko tudi iz našega pod
jetja. Ta problematika, nam

reč-, v  mnogih: primerih, ni 
tako» obdelana ih podana, da 
bi pravdno. - in 1 strokovno: 
vzdržna prikazovali dejan
sko ekonomsko in finanč
no stanje našega pod*- 
jetja. Tako se. prinašajo» po
pačena- ali nejasna stanja, ki 
zavajajo; ah lahko izvedejo; 
bralca v zmoto ih s tem pri
de dio težko popravljive ško
de. Jasno- je, da takšno:'in
formiranje. javnosti,, posebna 
pa strokovnih krogov, ne mo
re nikomur koristiti razen ti
stim, katerim ne, ležita na 
srca ?- obstoji in procviitt. 
»Iskre«:,

Spričo takšnega poročanja, 
je bila uprava' podjetja- pri
siljena sklicati tiskovno kon
ferenco, na kateri- jev . d. ge
neralnega direktorja pojasnil 
predstavnikom tiska splošno 
problematiko podjetja in še 
posebej; finančno stanjerin si
cer prav zaradi tega, ker- po 
tisku prihajajo med državlja
ne napačne in- celo- škodljive 
informacije. Ob tej priložno
sti so predstavniki podjetja 
apelirali na predstavnike sed
me; velesile, da se v svojih 
prikazih iz življenja ia poslo
vanja- »Iskre«, ne odmikajo 
od dognanih dejstev ter, da v 
v , svojih ¡zlaganjih ne priha
jajo, v sfere, dramatiziranja;, 
skratka, naj! bi poročanje bilo 
strokovno, objektivno- in pre
pričljivo, Saj ne bežimo od, 
resnice, četudi .jb včasih, gren
ka, kajti prav njo hočemo!

Živeli anm: v prepričanju, 
da bosta -imela kritika takš
nega poročanja--, izrečena na 
tej, tiskovni., konferenci, im a* 
pel za- objektivno in, strokov
no poročanje, pozitiven od
mev med našimi, časnikarski
mi; sotrudniki, toda naša pri
čakovanja se v celoti žal niso 
uresničila.

Tako je dne 9. januarja t. 
S izšel v  »Borbi« (latinica) 
članek pod, naslovom »Div na- 
nogama divokoze«, ki. ga je' 
napisal- tov.- ... Rokic., Pisec 
tega članka se zopet ukvarja 
— ker je  to menda že kar.

(Dalje na 6. strani)
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V e s t i  i z  O t o ö
Kot dokaj tovarn v Zdru

ženem. podjetju ISKRA, tako 
so tudi samoupravni, organi 
v Tovarni električnih meril
nih instrumentov Otoče 
obravnavali pogodbo- med. 
centralrjo-habavno organiza
cijo in PSO. DS tovarne je 
sprejel prečiščeno besedilo 
pogodbe'~-CNO in prodajno 
servisno organizacijo. Člani 
delavskega sveta so po pro
učil vi in. predlogu upravnega, 
odbora (Z nekaterimi spre
membami jtako potrdili po
godbo o medsebojnih raz
merjih v združenem podjet
ju-.

Pri financiranju izobraže
valne dejavnosti, v letu 1966' 
j,e. delavski svet tovarne vzel' 
na Znanje vsebino'zapisnika 
iz .razgovorov s. predstavniki 
Iskrinega šolskega centra, in 
sklenil, da bo višino finanč
nih sredstev določil po pred
računu šolskega centra.

J t a  isti seji je DS razprav
ljal tudi o pogodbi- za naba
vo delov pri- «-Elektromeha- 
•n-iki-« v Kranju, o» predpisih 
deviznega poslovanja, kjer 
jim je direktor tov. Jensterle 
obrazložil interni devizni te
čaj in možnosti, ki jjh ima 
tovarna pri pridobitvah po
trebnih deviznih sredstev za. 
uvoz.

Ko gledamo delo samo
upravnih organov. Tovarne»' 
električnih merilnih' instru
mentov v CHočah, konkretno 
v  januarju, lahko opazimo 
izredno dfefavnost, kar ni 
čudno, saj1 še* naloge' kar sa
me ponujajo ipregled inven
ture, razne pogodbe; plan - 
proizvodnje, devizno poslo
vanje ipd: Zanimive* so tudi 
nove grupe pril normiranem 
delu, ki bi morale priti v ve
ljavo 1. februarja, vendar je 
bilo pri preseganju norm

ugotovljeno, da le-te niso- rer- . 
alne, ker so se pač poprav
ljale na osnovi plačilna- do
kumentacije*, ki pa se ne iz
polnjuje redno. Upravni od
bor je bil zato mnenja, da; 
bodo» obračunavanj e po novih 
grupah preložili na kasiičiši 
datum, kar so kolektivu po
jasnili-. 24. januarja, na- zboru . 
delavcev.

Da- bo- tovarna, ki je s 1- ja
nuarjem prevzela vrsto dolž
nosti, v  redu poslovala, je  
vodstvo tovarne mnenja, da 
bodo morali, .čimprej urediti’ 
nabavno službo: Vse kaže,: da 
je. zaželen, dober nabavni re
ferent, ki bo; skrbel tudi. za 
vše drobne 'nabave. Glede 
ha spremenjeni način dela,, 
bodo vpeljali tudi novo1 or
ganizacija notranjega poslo
vanja', pri tem pa bo prišla 
v poštev tudi sprememba^ or
ganizacije nabavne službe.

Mehanografija po svetu
Proizvajpalei strojev za ob

delavo- informacij smatraj® 
leio 1950 za zaključno let® 
razvoja , klasičnih „ garnitur. 
V klasični, garnituri je karifr 
ca’ glavni nosilec informaciji 
Smiselna-. sestava garniture 
je:

— kartica
— luknjač
— venficirka
—, sortirka
— mešalec.
— računski stroj
— tabelirka 

—  tabela
Obdelava informaciji je pred

pisana z delovnim postop
kom. Informacije vpisujemo, 
direktna na. kartice alt pred
pisane formularje Z! luknjači 
vlukniamo v nozicilski' kodi

strojev informacijo. Pravil
nost vluknjane pozicijske 
kode preverimo z veriiiicirka. 
V-- potrebno zaporedje- zloži
mo vluknjane* informacije na 
sorti tiki- Sortiranemu nizu in
formacij: na karticah po po
trebi- na. mešalcu, dodamo ali 
odvzamemo, kartice nepotreb
nih informacij. -Računski; 
stroj čka informacije na: kar
tici, obdela i s  vMorja rezul
tate.. Tabelirka izpiše vluk- 
hjanie informacije v ustrezni 
o&liM na formularje ali ta
bele! Sumarni luknjač: izde
la spmame kartice* .

Pom nilniki in dodana tabe
lirka avtomatskemu račun
skemu stroju sta odvzela 
vlogo kartici’ kot glavnega 
nosilca informacij. Kartica 
poleg drugih nosilcev infor
macij (luknjani1 trak)' služi

za vhod informacije v’ raču
nalnik. Leto* 1950 smatramo 
za začetek dobe računalniko v..

Prečitano informacijo ob
delano ali neobdelano vne
semo’ v , notranji ali szunanji 
pomnilnik'.. V racvmalhiku 
zbrane informacije urejamo 
sortiranoj mešamo- in. obde
lamo;. dobljene rezultate v  
zahtevani obliki izpišemo na 
tabelo ali vlukrrjamo v karti
ce. Celoten postopek se1 od
vija avtomatsko po» predpisa
nem programu. Pri nekate
rih zelo* majhnih računalni
kih programiramo direktno. 
Enote- zvežemo z žicami v 
zahtevani programih Dražja* 
rešitev, indirektno programi
ranje; omogoča' neomejene 
možnosti' računalnikom Pro
gram vnesemo običajno preči 
obdelavo v  računalnik: neka

tere stalne podprograme ima
mo že Vgrajene in se v pro
gramu sklicujemo nanje.

Različne tipe- računalnikov 
rabijo- za opravljanje določe
ne operacije iostrukcijo-, ki 
bo sprožila zahtevani proces. 
Instrakcije.' so v račuriaktikh 
razumljive jeziku kodi rane 
operacije. Proizvajalci so sef 
kodiranj!« izognili i  -uvedbo- 
prevajalnih programov ali z  
vgrajenimi! avtomatskimi ko- 
dhrjL Z željo, da bi 
programski' jezik postal eno- 
tem im izdelani programi 
uporabni! na različnih tipih 
so se 'proizvajalci in uporab
niki' v ZDA leta 1958' spora
zumeli za uporabo enotnega 
skupnega komercialnega,'jezi
ka COBOL. COBOL vsebuje 
35.000* različnih instrukcij. Po
sebna komisija pod pokrovi
teljstvom vojske Stalno sprem
lja razvoj in potrebe, vnaša 
spremembe ter jih posreduje 
koristnikom.

Istega leta so se v Ziirichu 
zbrali ameriški in evropski 
predstavniki in sprejeli sklep 
o enotnem jeziku ALGOL, za 
potrebe matematičniji — 
znanstvenih in inže nevskih 
nalog. Eden starejših jjezifeo.v 
za- numerično reševanje ma
tematičnih izrazov, katerega» 
je^- skonstruiral; pri IBM’ 
JOHN BACKUS je FOR
TRAN. 4

EOALBQL. je kombinacija 
vseh treh jezikav. Vsi* ti je
ziki so. uporabljivi: le pri ve
likih računalnikih.. Majhni in 
srednje - veliki računalniki 
uporabljajo razne jezike od 
direktnih kod preko simbo
ličnega programiranja db je
zikov z nekaj tisoč ihstruk« 
cijami. Tako kot se učimo 

“tujih jezikov ali not za spo
razumevanje v glasbi', sodob
na tehnika zahteva učenje 
jezikov za sporazumevanje z- 
računaritiki.
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Kako je z racionali- 
zatorstvom pri nas

Konec oktobra lani je bilo 
v Ljubljani posvetovanje# o 
izumiteljstvu in  tehničnih iz
boljšavah, ki je zaradi' svoje 
aktualnosti vredno, da tudi 
mi spregovorimo nekaj bese
di 6 mislih in zaključkih tega 
posvetovanja.

Ob raznih govorih; ob ostrih 
izmenjavah mnenj in raznih 
modrovanjih še je na teni 
posvetovanju postavilo vpra
šanje, kakšni sta mesto in 
vloga nekega naroda v teh
ničnem napredku človeštva. 
In še posebej, kje je meT 
sto jugoslovanskih narodov?
©glejmo si: 
1. 1963): •

(podatki so iz

Država
<S .
> šj CÜ 43

■ 5  > %■ Sfs
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JUGOSLAVIJA 1678 726
Romunija 1375 1138
Bolgarija 919 ,788
Madžarska 2029 11556
Poljska .2935 2355
CSSR , 
ni podat*

7222 6318

SSSR r*. 62207
Avstrija 10531 2583
Italija 25813 6918
Japonska 71790 53876
Zah. Nemčija 61031 36108
USA 85869 66715

Ob teh podatkih sl vsakdo
lahko ustvari sliko, ki pona-
zoruje občutno pomanjkanje 
rezultatov, če že ne interesa 
za izumiteljstvo pri nas. Ob 
takih podatkih je bila smer 
obravnavanega posvetovanja 
jasna: poiskati vzroke za ta
ko stanje in pokazati smer 
akcije.

Na posvetovanju so navzoči 
prišli do naslednjih važnejših 
ugotovitev:

— da v Jugoslaviji o orga
niziranem izumiteljskem de
lu in še manj o organiziranem 
ali planiranem razvoju teh
ničnega napredka ne moremo 
govoriti;

—1 da kljub temu, da smo 
po osvoboditvi zgradili velike

tehnične zmogljivosti na pod
lagi sodobne tehnike in če
prav imamo, vsaj štirikrat - 
toliko tehnične inteligence in 
kvalificiranih delavcev kakor 
neposredno predvojno, se 
število novih izumov ni bi
stveno spremenilo v primer
javi z letom 1939;

— da zaradi tega usodno 
zaostajamo za tempom Sploš
nega. svetovnega tehničnega' 
razvofS;

— da -je tehnični napredek 
organski sestavni, del same 
proizvodnje in da zaostajamo 
zaradi navedenih dejstev tudi 
v okviru splošne medriarodne 
delitve .dela;

— da nismo znali vključiti 
probleme lastne rasti in raz
voja tehnike niti v ekonom
sko politiko naše države v 
celoti niti v poslovno politiko 
delovnih organizacij;

— da so-izumitelji in av
torji tehničnih izboljšav pri
morani iskati morebitnega 
uporabnika svojih tehničnih 
zamisli, namesto, da bi jim 
gospodarstvo zastavljalo na
loge, ki naj jih rešijo;

da se. socialistično, načes 
lo plačila po delu in uspehu 
ne uporablja, ko gre za,re
zultate izumiteljev in noya- 
torjev;

— da se prenekaterikrat 
morajo avtorji tehničnega na
predka bojevati za svoje mo
ralne in materialne {travice- v 
izčrpavajočem boju z nerazu
mevanjem in nevoščljivostjo 
samoupravnih organov ter vo
dilnih in drugih članov de
lovnih kolektivov;

— da imamo zakon o p a -, 
tentih in tehničnih izboljša
vah, da pa druga-zakonoda
ja tem nalogam ni prilago
jena.

Organizatorji posvetovanja 
na koncu obljubljajo, da bo
do poslali tako, delovnim or
ganizacijam -kot tudi inšti
tutom in predstavniškim te
lesom ter zvezni ih republi
ški skupščini predloge za or
ganizacijske ukrepa, <Kdor 
o njih kaj ve, naj sporoči 
uredništvu, da jih v skrajša-

V zasluženi pokoj sta odšli sodelavki Anka Fem in Lojzka Ivšič iz DE »Montaža števcev«, 
Elektromehanika Kranj. Za lepa darila in iskrene želje sta se sodelavcem prisrčno zahva
lili in zaželeli njim in kolektivu čim več delovnih uspehov ter višji osebni kot tudi druž
beni Standard V letu 1966

0 informiranju v Iskrini tovarni polprevodnikov
svojega področja. To bomo 
organizirali v najkrajšem ča
su, prav tako pa bomo čim- 
prej uredili objavljanje član
kov iz naše poslovne enote 
in podjetja v izgradnji. Vsi 
članki posameznih dopisni
kov se bodo zbirali v splo 
šnem sektorju tovarne, od 
tod pa-jih bomo posredovali 
uredniškemu odboru v Kra
nju.

Vprašaje UREDNIŠTVO 
, odgovarja šef splošnega sek

torja tov. JOŽE PIKL

VPRAŠANJE: Kako ob
veščate kolektiv o sklepih 
samoupravnih organov?

ODGOVOR: O vseh sklepih 
DS' in UO obveščamo kolek
tiv tovarne tekoče z razmno
ženimi izvlečki iz zapisnikov, 
ki se razobesijo na oglasne

ni obliki ponatisnemo).;
Dragi bralci, kako je pro

blem novathrstva, 'rationali- 
zatorstva in izumiteljstva re
šen v Iskri -— teoretično — 
v glavnem vemo, kako pa se 
v praksi izvaja, pa nam spo
ročite v obliki prispevkov* 
pripomb, navodil in napotil 
kar na naslov našega- ured
ništva. Ker smatramo, da je 
v tehniki, tehnologiji in or
ganizaciji procesa dela ključ 
za »biti ali ne biti« Iskre, že
limo vašega širokega sodelo
vanja ' pri tej naši akciji 
spodbujanja racionalizator- 
stva, novatorštva in izumi-'' 
teljstva v našem delovnem 
kolektivu iskra.

* I. S.

deske po posameznih enotah, 
razdelijo pa ise tudi med de
lavce.

VPRAŠANJE: Zanima
nas, kako da doslej nis
mo zasledili sklepov vaših 
.samoupravnih organov V

' Iskrinem časopisu? .
ODGOVOR: Res je, da do 

sedaj sklepov naših samou
pravnih organov nismo obja
vili v Iskrinem glasilu. Vzrok 
je v tem, ker nimamo, na raz
polago dovolj ljudi. Tisti, ki 
bi pa lahko pisali, so pre
obremenjeni na svojih delov
nih mestih.

VPRAŠANJE: Uredni
štvo je mnenja, da bi mo
rala imeti vaša tovarna 
več dopisnikov, ki bi prek 
glasila obveščali .kolektiv 
združene ISKRE o življe
nju m delu vaše delovne 

a skupnosti. Kaj menite o 
tem? |

ODGOVOR: Ena izmed na
šiti najvažnejši)!- naJog. v zve
zi z obveščanjem kolektiva je 
v tem, da bom» prek OOZK, 
sindikalne in mladinske orga
nizacije v tovarni organizirali 
dopisnike' za časopis »IS
KRA«, ki bodo objavljali pro
blematiko, seveda vsak s

Pripomba uredništva: Vse
kakor je zadnji odgovor do
kaj optimističen za uredni- 
štvo, in prav veseli bomo, če 
bo v februarski številki ne
kaj člankov o življenju in de
lu kolektiva tovarne polpre
vodnikov, ki je po številu do
sedanjih prispevkov v našem 
glasilu nekje na koncu lest
vice. Sicer pa: vse kar še ni,- 
je še lahko, le hotenja im 
vztrajnosti je  treba!

ABC

Na univerzi v Michiganu 
so skonstruirali jezik Michi
gan sAIgaritem Dekoder 
(MAD), ki -vsebuje 16000 in- 
strukcij. Obvezno mora vsak 
študent izdelati 3—4 naloge. 
Skozi center za obdelavo 
informacij gre tedensko 1580 
študentov. Takšno prakso so 
uvedli tudi na drugih ameri
ških iglah.

Proizvajalci so z .računalni
ki v adnjih letih dosegli 
ogromne hitrosti pri praktič
no neomejenih kapacitetah. 
Računalnike so začeli pove
zovati žično ali brezžično v 
sisteme. Sistem odčita infor
macije pri izvoru in posredu
je na kraj uporabe.

Po letu 1960 začenjamo do
bo sistemov trenutne reak
cije (REAL TIMR). Uveljav
ljajo se osnovni principi ki
bernetike — informaci a —

povratna Vezava — samoregu
lacija in kontrola. N. pr. UNI
VAC 490 že dolgo uporablja
jo za urejanje prometa v 
velemestih.

Strah, da bo človek postal 
nezaposlen zaradi uvajanja 
računalnikov je popolnoma 
neosnovan. Računalniki de
lujejo na formalni logiki, do- 
čim človek misli vsebinsko.
V pogledu mišljenja so stroji 
še dojenčki napram človekh.

V Jugoslaviji je bilo na 
koncu leta 1959 28 garnitur.
V letu 1965 je število garni
tur naraslo na 56. Od tega 
je 33 klasičnih garnitur in 23 
garnitur računalnikov, ki so 
razporejeni v razrede:

SFRJ SRS
zelo majhni 16 3
majhni 6 1
srednje veliki — . —
veliki 1 —
SV mai 23 4

V naši ? republiki' je poleg 
4 garnitur računalnikov* že i0 
klasičnih, ena od teh UNI- 
VAC 60 je v ISKRI. Po doba
viteljih računalnikov so fir
me finančno udeležene v % 
fskolc*

IBM 5(4, UNIVAC 28,5, ZUSE 
10,5, BUEL 3,5, ELLIOTT 3,5.

Najbolj so se uveljavili 
UNIVAC 1004 (imamo jih 13), 
kar je razumljivo, saj je  v 
razredu zelo- majhnih raču
nalnikov najbolj ■ razširjena 
tipa na evropskem tržišču.

število računalnikov je-pri 
nas zelo nizko; na .8391500 
prebivalcev odpade en raču
nalnik. -V primerjavi z ZRN 
je to razmerje 25 v korist 
ZRN. še^slabše je razmerje 
sredstev vloženih v računal
nike na prebivalca letno, 
saj vlagamo 43 krat manj kot 
ZRN. Vzgoja kadrov za gar
niture je prepuščena doba-

vitèljem, ki vzgajajo kadre 
po sistemu specializiranih 
hitrih tečajev.

Tečaji za programiranje 
matematičnih funkcij so pri 
računskem centru Univerze v 
Ljubljani za računalnik Z 23 
in pri Energoprojektu v 
Beogradu za računalnik Elli
ott 804. širše izobraževanje 
kot tudi izdajanje literature 
s. področja informacijske 
tehnike zajema ; v svojem 
okviru Zavod za ekonomske 
ekspertize v Beogradu. Red
ke redne šole,, to snov obrav
navajo informativno v okvi
ru drugih predmetov.

Vse kaže, da se moramo 
resneje lotiti vzgoje pred
vsem vodilnih kadrov s pod
ročja informacijske tehnike 
ter čimprej nabaviti mehano- 
grafske garniture, da bomo 
lahko - sledili in vsklajevali 
naše gospodarstvo.

»Pomanjkanje nekaterih vrst 
materiala v januarju vzbuja 
nezaupanje in ne vpliva spod
budno na proizvajalca,« je 
dejal tov, Anton Anžič, vodja 
delavnic za struženje delov v 
obratu avtomatskih telefon
ski hnaprav



»Tribuna mladih«
. Prireditev »TRIBUNA MLA

DIH«, ki je bila v preteklih, 
letih v »ElektromehaSki« 
skoraj vsak mesec, po neka
terih drugih tovarnah pa :le 
občasno, je zaradi finančnih 
zaprek skoraj zamrla. Prav 
razveseljivo je zato dejstvo, 
da je mladina kranjske 
tovarne to zvrst spoznavanja 
mladine na tovrstnih : prire
ditvah spet spravila v življe
nje, “saj ob- koncu januarja 
pripravila . zanimiv večer, ki 
je obsegal tri točke.

— Spomin na našega naj
večjega pesnika dr. Franceta 
Prešerna, čigar 117-obletnico 
smrti še bomo spominjali 8. 
februarja .

— Razgovor o proizvodnji 
v letu 1966 in problemi pro
izvodnje v januarju 1966

— Družabni Večer
Mladi poslušalci^ ki so dvo

rano delavskega samouprav
ljanja kar Zadovoljivo napol
nili in katere je prisrčno 
pozdravil predsednik mladi
ne Henrik Peternelj, so bili 
seznanjeni s Prešernovim 
življenjem in pomembnosti 
njegovega pesniškega dela za 
slovenski narod. Iz zanimive 
polurne pripovedi, ki so jo 
prepletale recitacije Prešer
novih pesmi prek mladih iz
vajalcev Branke Kavčičevem 
Vladal Gune, je prav,' da k 
obletnici smrti našega ̂  naj
večjega pesnika izluščimo 
naslednje značilnosti:

Prešeren je s »Sonetnim 
' vencem« ob tla potisnjeno 
govorico povzdignil ih ople
menitil ter. s .svojo nesmrtno 
poezijo dokazal drugim na
rodom, da slovenščina ni 
jezik pastirjev, marveč ple
menita govorica, v kateri se 
lahko izražajo najnežnejša 
čustva in najgloblje misli. 
Julija ga ni doumela. Ljudje 
njene vrste pa so se ga izo-j 
gibali, ker je bila -doba, v 
kateri je živel Prešeren, ob
dana z vohuni in policijo.' !  o 
je bil' čas absolutizma* ki. je 
oklepal sleherno . svobodno 
misel - v okove tiranstva in 
dajal ljudem, koi sta bila 
Prešeren in Smole, naziv 
»freigeist«, kar je pomenilo 
v tedanji dobi — družbi ne
varnega človeka.

Prešeren je kot napreden 
človek sovražil svetohlinstvo 
in laži-moralo tedanjega časa, 
Celih štirinajst let je moral 
čakati, da mu je avstrijska, 
oblast dodelila samostojno 
advokaturo in še to po petih 
odklonilnih prošnjah. Tako 
si ni mogel ustvariti., piti 
lastnega ognjišča.

Leta 1846 je dobil iastno 
advokaturo v Kranju. Mesto 
Kranj je Ateio takrat okoli
2.000 ljudi, ki so se v pre
težni večini ukvarjali s po
ljedelstvom, vendar sta bili 
rokodelstvo in trgovina že 
dokaj močni. Prav v tem 
času se je v Ljubljani tiska
la knjižica, ki je izšla pod 
naslovom ¡»Poezije dr. Fran
ceta Prešerna«. Ta drobna 
knjižica, je bila . evangelij 
slovenskega jezika. Prešerno
vo pesniško delo je v Kra
nju v precejšnji meri zamr
lo, le sem in tja so se utrni
le izpod njegovega peresa

satirične, in ljubeznive po
pevčice." Zadnjikrat se je 
pojavil v javnosti leta 1848 
z »Zdravljico«, ki je zaradi 
domovinske ljubezni in svo
bodomiselne vsebine morala 
čakati na objavo cela štiri 
leta.

V februarju 1848, ko so se 
stekali Zadnji dnevi njegove
ga življenja, sc mu je zgo
dila najhujša krivica, ki je 
presegla vse dosedanje:' ne
kaj dni pred smrtjo, je de
kan Dagarin izsilil od po
vsem izčrpanega pesnika pri-, 
voljenje, da sme požgati nje
govo iiterarnd / zapuščino. 
Zgorelo je skoraj vse, ostali 
so le drobci. Tak je okoli 8. 
ure zjutraj 8. februarja v 
letu 1849., tiho in spokojno 
umrl, spravljen z ljudmi in 
moralo tedanjega časa.

Slovenski narod se hi za
vedal kaj j e  s peshikorh iz
gubil. *Moral je priti nov rod, 
ki- je izhajal iz Prešernovih 
korenin; šele ta je š srcem 
in razumom : dojel njegove 
umetnine: Prešeren je naš, 
kajti v njem se zrcalimo mi 
sami. On je umrl samo teles
no, njegov duh in njegovo 
delo pa bosta živela, dokler 
bo živelo slovensko ljudstvo.

Letos je minilo 117 let, od
kar je Prešern umrl, a še 
vedno se najdejo ljudje, ki 
ne spoštujejo in nočejo razu
meti Prešerna, Očitajo mu 
njegove človeške slabosti, no
čejo pa spoznavati njegovega 
dela. Na svetu je še mnogo 
narodov, iz katerih še še ni 
rodil tak genij, kot je Pre
šern. Slovenci si lahko česti
tamo, da imamo njega, zato 
moramo biti nanj ponosni.

nočemo in nočemo odpraviti. 
Ker smo o proizvodnji v pre
teklem letu, prav izpod pere
sa ing. Grčarja, v našem gla
silu že govorili, bd prav, da 
pišemo o problemih, ki nas 
tarejo. Predvsem: ni materia
la ! .. ,  »Zakaj ga ni?« ■— so 
vprašali mladinci. Odgovor 
je  jbil takle: »Še vedno bomo 
delno čutili 'posledice nepla
čanih računov iž preteklih; let, 
pomanjkanje deviz in gospo-, 
dafske. reforme'v preteklem 
letu. Tudi če bi imeli s 1. 'ja
nuarjem v letošnjem letu de
narja in deviz dovolj na raz
polago, še vedno ni rečenb, 
da bomo material, ki ga po
trebujemo in ki smo-ga naro
čili- že lani — v redu preje-. 
mali. To so še stare obveze, 
kdr inozemski kupec pač 
zahteva. poravnavo starih ra
čunov, ki segajo še v leto
1964. Po izjavah sodeč, bodo 
te' težave postopoma odstra
njene, računajo na dobo še
stih, mesecev, seveda, če-bo
mo s svojim prizadevanjem 
proizvodnjo ih izvoz v redu 
izpolnjevali. Vsekakor pa, ni 
bojazni, da ne bi prišli na ze
leno vejo. Pri iem je važno, 
da vsak na svojem delovnem 
mostu naredi vse za čimprejš
njo dosego normalnega sta
nja oz. gospodarjenja.

O tretjem delu. . večera 
(družabni večer) bi dejal, da 
j? potekal v mladostnem 
vzdušju, kjer je glasbeno 
vneto sodelovala ekipa mla
dih Tržičanov, ki jih prek ra
dia večkrat in z zadovolj
stvom poslušajo tržiški ob
čani.

Ben

» A

Detalj iz naše industrijske prodajalne v Skopju

Preurejena trgovina v Zagrebu
Minuli teden oz.' točneje 24. 

jan.,so v Zagrebu odprli no
vo industrijsko prodajalno 
»•ISKRA«. Nahaja se v Gun- [ 
duličevi ulici št. 7, torej v 
osrednjem trgovskem delu, 
komaj nekaj deset metrov od. 
najprometnejše zagrebške uli-. 
ce Iliče.-,

Prodajalna je bila pred tem, 
v spodnjih prostorih na Sav
ski cesti, tam kjer je še sedaj 
naše predstavništvo. V  iz
praznjenem lokalu je ostala 
trgovina na veliko, zaradi 
lažjega parkiranja z motorni
mi vozili, poleg tega pa bodo 
tamkaj po zagotovilih PSO 
uredili, še stalno razstavo na
ših izdelkov. Kupci si bodo 
lahko pobliže ogledali ce
lotne sortimane pasameznih 
proizvodnih panog in se pred 
nakupom tako bolje seznani
li z našimi proizvodi. To bo 
vsekakor ugodneje, za kupce, 
prodaja pa .še s tem nadeja 
{udi večjega obsega poslov.

V lokalu nove prodajalne 
na drobno je bil prej-naš 
servis, ki pa se je odselil v 
Primorsko ulico. Celotni lo
kal so zatem preuredili po 
idejnih načrtih Davorina Sav
nika iž ZZA, oddelka za obli
kovanje. Prodajni prostor je

zato zelo privlačen, izredno 
svetel, sodobno urejen, opre
ma funkcionalno zelo ustrezaj 
a. vse prostore ogrevajo píela 
centralne kurjave. Morda mo
ti le to, da manjka še, bla
gajniški boks, vendar je y 
načrtu, da ga bodo postavili.' 
•V prodajalni je zaposlenih po 
seznamu sedem oseb, od tega' 
so kar trije'že dalj Časa bol j  
ni. Dva prodajalca samo 
strežeta strankam, knjigbvod- 
kinja je hkrati tudi blagajni
čarka, poslovodja pa opravlja 
še nujna administrativna dela.1

Prodajalna nudi kupcem 
vse naše -manjše proizvode 
ih izdelke splošne rabe, po-; 
leg tega pa še televizorje RIZ 
iz koprodukcije z Rč, heka- 
tere izdelke »SATURNUSA«) 
ki sodijo,,v področje avtor 
elektrjke, potrošni material 
za brusilne in poiirne stroje 
ter nujno potrebni dopolnilni 
sortiment drugih proizvajal
cev kot so antene, adapterji) 
elektronke itd.

Ob koncu naj Omenim, da' 
ima nov lokal še prostorna 
skladišča, ustrezne sanitarije) 
tako, da docela ustreza mo
dernim principom trgovskega 
poslovanja.

Marjan Kralj

SERVISNA DEJAVNOST LANI 
PRESEGLA SVOJ LETNI PLAN

Pri servisni dejavnosti spre- dosegla vrednost 1.786, mili- 
govorimo hkrati o prodaji jonov ali 8 % presežeknetne- 
rezervnih delov in rezultatih §a plana, medtem ko je bila 
dejanske servisne dejavnosti
po naših servisnih delavni
cah, ki se vedno bolj uveljav-

23 %- večja od le-te v letu
1904..

Tudi servisne delavnice

Iz naše servisne delavnice v Skopju

.D in njegove -smrti, je bil 
proglašen za' kulturni dan 
slovenskega naroda. Na'pred
večer ali na sam 8. februar 
prirejajo Slovenci po vsem 
§vetu svečane proslave v -nje
gov spomin:r Iz Prešernove 
pesmi je rastel in bo raste! 
red za rodom, ki bo vedno' 
glohlje-u spoznavalvsebino 
Prešernovih tbessd; gojij 

V drugi točki večera ' »Tri
buna ifffadih« jo !iiig. Alojz 
Grčar z njemu lastno pre
prostostjo in prizadevnostjo 
govoril mladim proizvajal
cem o proizvodnji v letu; 19®, 
nanizal vse naše težave, hkra
ti pa se tudi ni izognil neka
terim . napakam, ki j ih kar

IZ SEŽANE
(Nadaljevanje z 2. strSei) 

godbe o obvezah tovarne do 
Centralne nabavne organiza
cije pa je upravni odbor po
stavil nekaj svojih stališč, 
ki so predvsem nanašala na 
nekatere specifične pogoje, ki 
•jih ta tovarna ima pri nabavi 
oz. ,tydi.pri izvozu. Istočasno 
so člani’- upravnega odbora 
obravnavali ,vse točke pogod
be in 'dodali k posameznim 
točkam dokaj svojih mišljenj 
in pripomb,, ki naj bi služili 
pri dokončni formulaciji po
godbe med tovarno, centralno 
nabavno organizacijo in pro
dajno servisno organizacijo, 

ABC

ljajo in potrošniku naših iz- iskre so v minulem letu zh 
delkov nudijo solidne usluge. 3 % presegle svojo plansko 
Letni plan prodaje rezervnih zadolžitev in sicer je iz spod- 
dejov je v preteklem letu nje tabele razvidno, kako so 
znašal 1.650 milijonov starih delale posamezne naše ser- 
dinarjev, realizacija pa, je visne delaimice: «

servis: Letni
plan

R e a 1 iz  a c i j a 
1965 1 % ]

Rijeka 28.800 30.954 107
Ljubljana 451.300 433.722 96
Split 14.020 13.764 98

«Sarajevo 32.500 36.133 . 111
^Skopje 34.900 35.773 103

Zagreb 98.380 112.083 104
Maribor 21.600 22.411 104
Kranj 6.300 9.083 144
Beograd 92.200 108.346 118
SKUPAJ 780.000 802.269 103

Primerjava med realizacijo lani opravile za 15% vefi 
plana v servisnih delavnicah servisnih uslug kot L 190j' 

„ . čeprav se pri tem število za-
v letu 1964 ih 1965 nam poka- posieuega strokovnega kadra 
že,, da se servisne delavnice bistvooo ni spremenilo.



tja o razvoju integracije..
(Nadaljevanje š 1. strani)

— voditi tako kadrovsko in 
nagrajevabio politiko, da 
bodo sposobni strokovni 
kadri na pravem mesta, 
da se jim omogoči uspešno 
delo im da so svojemu 
delu in uspehu primerno 
nagrajeni.
Iz razprave o tem je bilo 

možno ugotoviti, da so člani 
aktiva ZK v večini enotnega 
mnenja, da je te cilje zdru
ženega podjetja najbolje mo
goče doseči z integracijskimi 
oblikami dela ob upošteva
nju suverenih prasne vseh 
samoupravnih organov.

Važno pa je pri tem, kakš
ne programe so odgovorni 
činitelji .v vodstvu podjetja 
in, v posameznih, organizacij 
jah izdelali in sprejeli za do
seganje teh ciljev .ih kako 
smo jih izpolnjevali. Naj
brž je danes tako vprašanje 
bolj umestno in iskanje re
šitev balj uspešno v, tej 
smeri, kakor pa da razprav
ljamo o »novih« organizacij:- 
skih oblikah in o »novem« 
načinu poslovanja.. Ce seda
nja integrirana oblika dela 
skupnega podjetja v uresni
čevanju njegovih ciljev ni 
Mia uspešna, je najbrž treba 
iskati vzroke v . ljudeh na 
odgovornih mestih in v stro
kovnih službah, ne pa v or
ganizaciji. To je bilo na akti
vu povedano zato, 'ker so 
nekatere organizacije zdru
ženega podjetja bolj. ali manj 
kategorično zahtevale takojš
njo priključitev razvojne in 
prodajne dejavnosti v pre
pričanju, da bodo s tem naj
bolje rešili proizvodne im 
finančne probleme pri sebi'.

V naslovu koreferata, ki 
je  bil iznešen na seji aktiva 
ZK je bilo zapisano, da so 
»enotno, znanstveno — razi
skovalno jn razvojno 'dela, 
enotna sodobna tehnologija 
ter enotni komercialni na
stop poleg ustreznih pravno 
ekonomskih odnosov bistve
ni pogoji za nadaljnji' obstoj, 
im razvoj združenega podjetr- 

) ja Iskra«. Aktiv je' soglasno 
skozi .razpravo ugotavljal, da 
je toščisia resnica. Pri tein 
pa je  bito povedano še to, 
da se; moramo zavedati ne 
glede. na način, in stopnjo in
tegracije, da je prav od čla
nov kolektivov (znotraj kate
rih naj bi komunisti enotno 
napredno delovali) največ od
visno, kakšno bo" naše sožit
je, kako bomo vrednotili 
dfelo: - znanstveno, razvojno, 
proizvodno, ter komercialno
— skratka vsakršno delo. Pri 
tem tudi delo drugega ne 
samo- svoje. Vse preveč radi 
delamo to, da za .opravičilo 
svojih napak in pomanjklji
vosti v delu iščemo napake 
m vzroke pri drugih ter za 
uvel javljanje osebnih intere
sov povzročamo nesoglasja. 
Ne, naše delo metna sloneti 
na medsebojnem razumeva
nju, na stalnem medseboj
nem sodelovanja in stremlje
nju, da bo to naše delo res 
tako, ki bo v dani združeni 
©Maki opravičilo s,vojj namen. 
Zato. ne bi smeh razpravljati 
o vprašanju «a* ali »proti« 
integraciji, temveč le o naj
boljšem načina integracije,

o izboljšanju medsebojnih 
odnosov, o uvajanju nove 
tehnologije, o tehničnih in. 
strokovnih nalogah, o najpri- 
mernejčem nastopu na trži
šču, o povečani produktivno
sti, o povečanih osebnih do
hodkih, in podobho. Za mar
sikoga pa je - tudi novi sta
tut podjetja še vedno samo 
zakon, ki se da obiti, za mar
sikoga pa le oblika kompro
misa za to, da se je Iskra 
obdržala skupaj. Premalo se 
zavedamo, da združeno oz. 
enotno skupno podjetje ni 
nastalo, zaradi direktive neke 
konference, niti ni poslčdica 
reforme, ampak je vse sku
paj posledica razvoja proiz
vajalnih sredstev, in proiz
vodnih odnosov.

Iz gornjih misli koreferata 
in- razprave v tej smeri, je 
aktiv zaključil naslednje:
— Nedvoumna je, da novi 

statut združenega podjet
ja pomeni napredek v 
urejanju medsebojnih od
nosov med organizacijami

, na osnovi ekonomike, na
dalje napredek pri* krepit
vi materialne osnove or
ganizacij in njihovega sa
moupravljanja . Toda pri 
vsem tam -ne smemo za
nemarjati dejstva, da lah
ko z  demagoškimi oblju
bami! o boljših časih po' 
starih oblikah dela in 
organizacije speljejo ožje 
grupacije- ah posamezniki 
kolektive na pota dezinte
gracije. Tega namena sta
tu t združenega podjetja 
gotova ne' vsebuje in na 
tak način tudi ne more
mo sa-mcafoitno razumeti 
stališča! IK CK ZKS o nje
govem odnosu do reševa
nja problemov Iskre in 
do podpiranja največ
jih . samoupravnih pravic 
kolektivov na 1 vseh stop
njah združenega podjetja.

— V statutu podjetja je jas
no določeno, da ima- vsak 
kolektiv vsake, .organizaci
je- v sestavu združenega

• podjetja polno pravico 
odločati o tem, kako si bo 
organiziral svoje poslova- 

. h je ' inč v ■ kakšni meri in 
kaka se bo posluževal sto
ritev specializiranih' skup
nih služb. Pri tem je  bilo 
dana strokovno tolmače
nje »fakultativnosti« tako, 
d a ' je  le-ta izključna do
mena tovarn, ne na tudi 
organizacij skupnih stro
kovnih in specializiranih 
služb' Konsekvence iz- te
ga naj pač potegne; vsak 
kolektiv za sebe. Aktiv 
ZK smatra, da je  oh tem 
nujno treba poudariti po- 

- trebo (ki je tudi uzako

njena s statutom) pa teh
ničnih in ekonomskih ana
lizah, ki bi obema priza
detima partnerjema in or

ganom združenega podjet
ja dokazale upravičenost 
sprememb po takšni ali 
drugačni obliki dela od
nosno poslovanja. Aktiv 
ZK je bil enotnega mne
nja, da je  take analize po
trebno izdelati v vsakem 
primeru in jih pri rešit
vah tudi upoštevati, isto
časno pa tudi upoštevati 
določita statuta o primo
predajnem roku, ki naj' 
obojestransko zajamči ne
moteno poslovanje. ’

— Aktiv ZK nadalje ugotav/ 
Lja, da je kritiko dela tre
ba podajali in  sprejemati, 
bolj konstruktivno ter «e 

> po njej tudi ravnati. Bolj 
jasno povedano: 'podano 
kritiko -naj vsaka organi
zacija in vsak odgovor
ni posameznik predvsem, 
sprejmejo kot dobrona
merno in paj, takoj pod- 
vzamejo. potrebne ukrene 
predvsem'»pri sebi« zato, 
da bi se napake in po
manjkljivosti p ri delu čim- 
prej odpravile. Prevečkrat 
pa so člani ZK in pred
vsem vodilni delavca bili 
premočni, zagovorniki ko
lektiva in so raje taktizi
rali in- iskali krivdo in re
šitve »izven sebe« ter s 
tem dopuščali, da je sta
nje ostalo 'nespremenjeno-. 

,, Te stvari moramo» takoj 
popraviti, pa tudi za ceno 
personalnih sprememb.

AktiV ZK smatraj da smo 
že kar dovolj osvetljevali 
vzroke slabih medsebojnih 
odnosov jn pomanjkljivosti 
v poslovanju tako v pretek
losti kot sedanjosti in da M 
se zato morali takoj usme
riti na to. da bo vloga ZK v 
Iskri predvsem v.tem, da bo 
oblikovala poti, ki pomenijo 
konsolidacijo Iskre z vidika 
notranje enotnosti in mobil
nosti družbenih- in strokov
nih- sil, pri čemer pa naj bi 
se zlasti zavzemala za uvel ja
vitev strokovnih tfešitev in 
za mobilizacijo sredn je in vi
soko izobraženih kadrov pri 
reševanju dnevne, zlasti; na, 
perspektivne problematike 
Iskre.
1 Ker j<? bila priprava mate
riala in razprava na obeh 
sejah aktiva ZK temeljita in 
zelo obsežna; in ni bilo mo
goče v tem članku zajeti vse 
iznesene problematike in za
ključkov, bi 'bilo prav, da bi 
o nekaterih stvareh, K  jih 
je obravnaval aktiv ZK še 
pisali v našem- glasilu-.

— JC —

a z p i s
Delovna enota »Produkcija« — ELEKTROMEHA-' 

NIKA — KRANJ razpisuje prosto delovno mesto
MOJSTER LIVARNE
P o go j I : tehnik — metalurg z 2-Ietno prakso v 

livarstvu ali VK oziroma KV Hvar z daljšo prakso.
Pismene: ponudbe z dokazili o strokovni izobraz

bi in delovni praksi sprejema kadrovski oddelek 
»ISKRA« ELEKTROMEHANIKA Kranj, Savska 
Loka 4, do 19.2.1966.

(Nadaljevanje s 3. strani) 
»moderno« — .z, ekonomsko 
in finančno problematiko 
»Iskre«. Četudi je članek na
pisan v časnikarskem, stihij, 
Rokic ne skopari' niti s, po
hvalami, . uti z negativno kri
tiko — pa vendar imamo ob
čutek,. da je končno članek 
napisan dobronamerna; saj 
prinaša precej trdnih in ob
jektivnih podatkov in ugoto
vitev. Toda v tem članku ne 
moremo mirna ugotovitve 
tov. Rokica, ki trdi, da so 
vplivi novega kreditnega si
stema m gospodarske refor
me, ati kakor on temu reče, 
»društveni, udarci«,, vrgjfi- »Is
kro« takoj ha začetku 1965. 
leta v poslovno izgubo -za o- 
koli 6.000 milijonov dinarjev. 
Tisti, ki razume finančni je
zik, je verjetno prišel do te
ga,, da je. avtor zamenjal po
jem blokacije žiro računa s 
•pojmom poslovne izgube, toda 
tisti, ki tega. ne razume, ah 
o- tem ni poskušal razmišlja
ti, bo po vsej verjetnosti' od
pisal' »Iskro« v svojem pos
lovnem življenju kot -svojega, 
poslovnega partnerja. Saj po 
vsej logiki ne bi mogel za
upati takšnemu bankrotira
nemu podjbtju niti kot kupcu,, 
niti kot prodajalcu, kaj šele, 
da bi ga kot' dobavitelj kre
ditiral.

Zatrdno smo informirani 
od naših predstavnikov V , tu
jini, da takšna .'poročanj® 
prihajajo, do. naših inozem

skih komitentov in, da celo 
najdejo prostora v tajenu po
sebno zahodnem tisku. Crpo- 
sledicah- ni treba govoriti.

Ob takšnem poročanju v 
dnevnem tisku se nam nehote, 
postavlja po eni strani vpra
šanje,, kje in od koga preje
majo časnikarji takšno snov, 
ki ne temelji na dejstvih, po 
drugi strani pa, ali so časni
karji, spričo takšnega poro
čanja, kos obravnavani pro
blematiki, da jo lahko avto
ritativno posredujejo držav
ljanom. Mnenja smo namreč, 
da podatke in izjave za jav
nost, lahko dajejo samo za to 
pristojni' iu sposobni ljudje 
v podjetju, k i so zmožni da
jati. ustrezne komentarje k 
vsaki postavki in besedi tar 
za svoje izjave nositi tudi 
polh® odgovornost.. Moralna 
dolžnost časnikarjev pa bi bi
la, da vsako svojo besedo do
cela pretehtajo in se , prepri
čajo, o njeni vzdržnosti in. ko
ristnosti.

Vnovič poudarjamo, da 
nam je tisk. nujno potreben, 
in hvaležni smo vsakemu 
časnikarju, ki poskuša iu se 
trudi, da bi nas povezal z 
državljani, gospodarskimi in 
družbenimi organizacij amL
toda to poročanje nikakor ne 
sme moralrib in materialna 
škodovati našemu splošnemu 
gospodarstvu, in . še posebej 
»Iskri«, četudi sprejemamo 
vsako pozitivno kritiko, ki je  
za nas samo- koristna. —- T

»Ni v skladu z
č i l i «

ISKRA, tovarna električnih aparatov Ljubljana 
razpisuje prosto delovno mesto

VODJA MONTAŽE — SVN
P o g o j i :  končana tehniška srednja šola (elek- 

tro stroka) ali 10-letna praksa na delovnih mestih, 
za katera se zahteva SS izobrazba.

Pismene ponudbe sprejema kadrovski oddelek 
tovarne, Ljubljana, Savska c. 3, do 12. februarju 1966.

Take in podobne’ izjave kot 
jih kaže naslov tega (članka, 
večkrat slišimo na zasedanjih 
samoupravnih organov, to pa 
največkrat šele takrat,-ko so 
biii nekateri sklepi že spre
je ti in na »svitlo«. dani, Ce. 
hočemo, iti stvari- do dna, 
lahko ugotovimo, da taki. 
spodrsljaji večkrat dokaj ne
ugodno vplivajo na člane DS- 
po tovarnah, posebno, tistih; 
ki imajo pravno- službo. Seje 
delavskih/ svetov se zaradi te~ 
ga zavlečejo, sklepe, je treba 
preklicati ipd. Ne' čudim se 
članu DS nake tovarne, ki jel 
v razpravi ostro dejal:; »Zakaj, 
pa imamo pravno službo? 
Sem namreč mnenja, da naj 
vsak to- dela kar zna, zato 
naj sklepe., preden jih raz
množijo, pregleda, pravnik, ki 
naj s- svojim podpisom jamči 
za pravilnost, oz. da so v 
skladu z zakonskimi določili.

Predlagam, da delavski svet 
sprejme tak sklep, pa bomo 
v bodoče rešeni takih in po
dobnih nepravihiostT. Koliko 
Časa. nam vzame takšno ne
plodno razpravljanje, ko pa 
imamo. v .proizvodnji dosti 
važnejšega delat« ,

Tako jé povedal delavec, 
San. delavskega sveta; pa
metno m povsem razumljivo 
in prav M bflo, da bi sklep 
o pravniškem pregledu- neka
terih osnutkov, predlogov in 
sklopov, ki- morajo biti vskla- 
jeni z zakonskimi predpisi — 
sprejeli vsi "samoupravni or
gani naših organizacij/-'

Prav tako je izredne važno
sti', da vemo, kakšna poobla
stila imajo samoupravni or
gani, ko npr. UO, DS, druž
benopolitične organizacijo,, 
strokovni kolegiji, razne ko
misije-itd., kajti dostikrat se 

(Dalje na 8. strani)



Izvlečki iz sklepov samoupravnih organov
S k l e p i  
36. seje UO 
združenega 
podjetja Iskra
(28.1.1966)
•  Upravni odbor sprejema 

poročila v. d. generalnega di
rektorja za mesec december 
1965: poročilo o izpolnitvi 
plana proizvodnje, komerci
alno poročilo,, finančno poro
čilo iifSporočilo nabavne or
ganizacije v predloženi obli
ki.

© UO sprejema razdelitev 
trajnih in lastnih virov obrat
nih sredstev za leto 1966 na 
podlagi predhodno dosežene
ga soglasja med odgovornimi 
upravnimi činitelji tovarn, 
strokovnimi službami podjet
ja in predstavniki PSO-ja. 
Ta razdelilnik potrjuje UO 
po pooblastilu delavskega 
sveta, ki je bil dan upravne
mu odboru na 12. zasedanju 
DS dne 11. 1. 1966.

© UO se strinja. s predlo
gom sekretariata podjetja in 
odobrava pristop združenega 
podjetja ISKRA v Medna
rodno unijo za telekomuni
kacije iv. Ženevi kot pridru
ženi član, le tna  kotizacija v 
višini 5.000 švicarskih fran
kov se razdeli na 'ZZA, TEN 
in ATN Elektromehanike.

© UO se strinja s pred
logom sekretariata in bo 
predlagal delavskemu svetu 
združenega podjetja, da sprej
me naslednji sklep:

»Dosedanje pravilnike o 
izumih in tehničnih izboljša
vah, o pripravniški dobi, izo
braževanju in štipendiranju, 
ki so Z uveljavitvijo statuta 
združenega podjetja prene
hali veljati, sprejme delavski 
svet kot priporočila za ure
ditev te problematike v or
ganizacijah združenega pod
jetja.«

® Na predlog fmančno-ra- 
čunovodskega področja bo 
UO predlagal' . delavskemu 
svetu, da Sprejme sklep, da 
ga osnovi 2. točke 15. člena 
pravilnika o sestavljanju za
ključnega računa delovnih or
ganizacij za leto 1965 zapro
simo Službo družbenega knji-, 
go vodstva za podaljšanje 
roka za predložitev zaključ
nega računa. za leto 1965, in 
to do 1. marca 1966.

® UO obvešča vse organi
zacije v okviru združenega 
podjetja, da je sprejel obve
stilo Republiškega odbora 
sindikata delavcev industrije 
In rudarstva, v katerem opo
zarjajo, naj se pravilniki o 
medsebojnih delovnih raz
merjih sprejmejo v zakoni
tem rofcri- najkasneje pa do
7. 4. 1966.

© Na. predlog v. d. gene
ralnega direktorja in na pod
lagi člena 104 statuta združe
nega podjetja Iskra UO ime
nuje strokovno komisijo za 
sestavo programa dejavnosti 
Zavoda za avtomatizacijo po 
čl. 26 statuta v naslednjem 
sestavu:
ing. Alojz Grčar, šef prbizv. 
sekt. — Etektromehanlka, 
ing. Marjan Dejak, vodja 
konstr. orodja — Avtomatika,

ing. žarko Štok, vodja tehn. 
sektorja — Elementi, Ing. 
Srečko Razpotnik, vodja teh. 
skt. — Aparati, ing. Roman 
Kunaver, vodja tehn. sektor
ja — Naprave, ing. Vlado 
Zorc, vodja tehnol. prip. de
la — Kondenzatorji, ing. Sto
jan Flajs, vodja tehn. sekt. 
— Elektronika, Gabrijel Pe
likan, šef tehn. sektorja — 
Avtoizdelki, ing. Lojze Žumer, 
šef razv. in konstr. — Elek
tromotorji, Ing. Sergej Grad
nik, šef priprave dela—  In
strumenti, ing. Marjan Re- 
celj, šef kontrole — Usmer
niki, ing. Stane Mraz, razvi
jalec L — Sprejemniki, Ing. 
Franc Herman, v. d. šefa
tehn. sekt. — Polprevodniki.

Za administrativno hi orga
nizacijsko poslovanje te ko
misije, kakor tudi za njeno 
sklicanje je  odgovoren direk
tor tehničnojprogramskega 
področja tov. Vladimir Klavs.

Komisija mora takoj zače
ti z delom. Naloge komisije 
so razvidne iz čl. 104 in 105 
statuta združenega - podjetja 
ISKRA KRANJ.

@ UO podjetja je obravna
vali opozorilo Tovarne kon
denzatorjev Semič o potreb
nih ukrepih uprave podjetja, 
da bodo banke odobravale 
potrebna finančna sredstva 
tovarnam za nemoteno poslo
vanje,

© UO je obravnaval pred-' 
log sindikalnega odbora pod
jetja Za odobritev dotacije 
za izvedbo zimsko-športnih 
iger ISKRE. Ker s sredstvi 
za te namene podjetje ne 
razpolaga, UO predlaga, naj 
sredstva za skupne stroške 
teh športnih iger tovarne raz- 
dele med seboj po ključu na
stopajočih. Sredstva bodo 
lahko zagotovljena le, če bo
do delavski sveti tovarn spre
jeli ustrezne sklepe. Sindi
kalna organizacija združene
ga podjetja pa naj zadevo 
obravnava direktno z IO 
sindikalnih podružnic orga
nizacij v sestavu združenega 
podjetja.'

S k l e p i
43. seje UO »Elek- 
tromehanika«
(24. in 27. 1. 1966.)
© Upravni odbor sprejema 

na znanje poročilo direktorja 
o premestitvi delavcev iz pro
dukcije delov v montažo štev
cev.

© V komisijo za predra
čun stroškov in določitev ob
sega razvojne dejavnosti I. in
II. imenuje upravni odbor 
ing. Alojza Grčarja, šefa pro
izvodnega sektorja.

Upravni odbor potrjuje 
plan proizvodnje za mesec 
februar 1966 v naslednjih 
vrednostih:

— skupna- proizvodnja 
N. din 13,695.897

— eksterna proizvodnja 
N. din 12, 969.197

© Upravni odbor bo pred
ložil DS v potrditev aneks 
IH .k investicijskemu progra
mu za rekonstrukcijo tovar
ne. Aneks III. vsebuje razne

rebalanse, nove rentabilitetne 
izračune, spremembo struk
ture investicij ter ustrezne 
predloge, ki jih je predložil 
tehnični sektor.

9  Upravni odbor daje de
lavskemu svetu v potrditev 
predlog za spremembo pra
vilnika o priučevanju za delo 
po normi, po predlogu komi
sije za OD in oddelka za nor
me. Predlog so obravnavale 
delovne enote in ga v večini 
tudi sprejele.

Upravni odbor naroča ko
misa ji za OD in oddelku za 
norme, da do konca februar
ja raziščeta možnost za -uved
bo dodatka v primerih, ko je 
delavec, ne po svoji krivdi,

K članku:
- MNENJE''

SINDIKALNEGA ODBORA
V prejšnji številki našega 

tednika, v rubriki »Pisma 
bralcev«, je bil objavljen 
članek pod naslovom »Zakaj 
tako?«. V tem članku pisec 
•govori o. -načinu pisgnj a, oz. 
izražanju, ko delovne orga
nizacije odpuščajo’ odvisno 
»delovno silo«, namesto, da 
bi napisali, da odpuščajo de
lovne ljudi in se hkratfvpra- 
ŠUje, kaj dela in ali se sin
dikalna organizacija v zdru
ženem podjetju sploh kaj za
nima Za odpuste delavcev iz 
posameznih gospodarskih or
ganizacij,

V celoti, se .strinjam, da je- 
izraz »delovna šila-« vreden 
«stre’ kritike,- posebno še ~v 
naši -družbeni ureditvi, kjer 
imamo močno razvito, 'samo
upravljanje. Žal pa ugotav
ljamo iz našega dnevnega 
časopisja In drugih -publika
cij, .da se je ta neprimerni 
izraz povsod že M r premoč
no udomačil. Uporabljajoč 
iznaz »delovna .sila» v teh za
pisih pravzaprav človeka 
hrti ne obravnavajo, kar je 
za našo družbeno ureditev 
kratko in malo nesprejem
ljivo.

Vloga sindikalne organiza
cij« .-in njena prizadevanja 
za delovno ljudi po posamez
nih delovnih in drugih' orga
nizacijah v našem združenem 
podjetju -je precejšnja, V 
vseh dosedanjih primerih 
odpustov -odvečnega števila 
delovnih ljudi, do katerih je  
prišlo v našem združenem 
podjetju, j« sindikalna orga
nizacija aktivno sodelovala. 
Le-ta je najprej zahtevala 
'pojasnjla, utemeljitve in 
vzroke, zakaj je treba odpu
stiti določeno število delov
nih ljudi. Intenzivno si je, 
družno z vodstvi delovnih 
organizacij, kjer se je ta po
treba pokazala, prizadevala 
najti najprej vse -druge mož
nosti žn rešitve. Skušala je  
doseči premestitve prizade
tih delavcev na delovna me
sta v okviru samih delovnih 
organizacij, kjer bi na pri
mer bile potrebne nove mar
ljive delovne roke, ali pa

začasno premeščen na drugo 
manj vrednoteno delo.

© Upravni odbor odobra
va predlog tima za uvedbo 
SMKK, da se z mesecem ja
nuarjem 1966 uvede nagraje
vanje po kvalitetni normi za 
delovno mesto tehnologa v 
obratu stikal. Normativ se 
računa iz fremesečnega pov
prečja in je za mesec janu- 
ar 12.

© Zaradi povečanja proiz
vodnje dvolarifnih števHčni- 
kov upravni odbor odobrava 
predlog splošnega sektorja 
za pogodbeno zaposlitev 10 
delavcev v obratu mehaniz
mov Lipnica.

® Upravni odbor sprejema 
na znanje poročilo organiza
cijskega biroja glede ukinit
ve režijskih delovnih mest 
po sklepu DS tovarne 1n s 
tem v zvezi sporoča delavske
mu svetu, da samoupravni 
organi prizadetih delovnih e- 
not ne pristanejo na znižanje 
predvidenih režijskih delov
nih mest.. /■ >

Upravni odbor ponovno 
predlaga delavskemu svetu, 
-da potrdi predlog za znižanje 
naslednjih režijskih delovnih 
mest: produkcija delov 4; 
STK 2; obrat ATN 2; tehnič
ni sektor 1; splošni sektor 2; 
vzdrževanje 1;

„Zakaj tako?“
.¡premestitve, v okviru združe
nega ' pbdj et j a ". Šele, k-o so 
bile pregledane vse te pre
mostitvene možnosti v okvi
ru Iskre, ko se jo izkazalo, 
-da je nujna skrajna rešitev 

"Odpust določenega števila 
-delovnih ljudi, zaradi posle
dic gospodarske reforme, 
'ukinitve- investicij, pomanj
kanja obratovalnih : sredstev 
in -drugega, šdle tedaj'je sin
dikalna organizacija pristala 
tudi ' na odpust. delovnih 
ljudi. ■'

Ob teni je’ sindikalna orga
nizacija aktivno sodelovala 
pri, oblikovanju: kriterijev,, 
po katerih naj bi v delovnih 
organizacijah odpustili po
trebno število; zaposlenih. O 
delavcih, ki' naj bi bili zara
di navedenih vzrokov odpu
ščeni iz delovnih organizacij, 
so nato sindikalne organiza
cijo pripravile množične se
stanke, končno pa so o tem 
razpravljali in odločali tudi 
samoupravni organi v eno
tah. Sindikalna organizacija 
je pri teto odločno vztrajala 
na zahtevi, -da je treba vsem 
odpuščenim delavcem priskr
beti ustrezna delovna mesta, 
oz. novo zaposlitev, bodisi v  
okviru združenega podjetja 
ali izven, njega. Pri tej. ne
lahki obveznosti je sindikal
na organizacija tudi sama 
sodelovala in dosegla neka
tere uspehe. Rezultat teh 
prizadevanj je bil v večini 
primerov zadovoljiv, saj so 
bile za malone vse odpušče

ne delavce najdene ustreza- 
. joče nove - zaposlitve, razen v 
nekaterih izjemnih primerih.

Tudi prehod na novo orga
nizacijsko obliko — združe
no podjetja, je povzročil 
dokaj boleče znižanje števila 
zaposlenih, še zlasti v upravi 
podjetja in v skupnih služ
bah. To je vsekakor, nujen 
ukrep, če hočemo stroške 
poslovanja spraviti v take 
okvire, da bomo tudi s tem 
omogočili ekonomično poslo
vanje. Takšne stališče sindi
kalna organizacija podpira^ 
vendar pa še vedno vztraja 
na zahtevi, da, je treba od
puščenim pomagati pri tem,- 
da pridejo do ponovne capo-. 
Slitve.

Menimo, da je neosnovana 
misel, da sindikalna organi
zacija v zvezi i  -odpuščanjem 
odvisnega števila zaposlenih 
ni storila ničesar, oz. da bi 
ji  bilo vseeno, kako in kaj 
je z delovnimi ljudmi, ki za
radi zmanjšanja obsega po
slovanja ne morejo več biti 
zaposleni v našem združenem 
podjetju. Janez

Dopisujte 
v »Iskro«!

Naslov uredništva:
Kranj, Savska loka 4 
Tei. 22-221, int; 639

RAZPIS
Kadrovska komisija za sklepanje in odpovedo

vanje delovnih razmerij tovarne “instrumentov Otoče 
razpisuje delovno mesto

KV KUHARJA ALI KUHARICE Z \  VODENJE
KUHINJE
P o g o j:  ustrezna kvalifikacija in več let prakse 

za samostojno vodenje.
Ponudbe poslati na naslov: Združeno podjetje 

ISKRA KRANJ, tovarna instrumentov Otoče — 
Splošni sektor.

Razpis velja do zasedbe delovnega mesta.



NAŠA MALOPRODAJA V 
LANSKEM LETU

Menda smo kar malo kri
vični, ko le redko pišemo o 
naši maloprodaji, čeprav tudi 
ta ni brez uspehov, pa tudi 
ne brez takih ali drugačnih 
težav s katerimi se srečuje 
dan za dnem. V tem kratkem 
sestavku si oglejmo, kako je 
poslovala naša maloprodaja 
v preteklem letu in kakšne 
poslovne rezultate je dosegla, 
čeravno je na njen učinek 
sredi leta vplivala po svoje 
tudi gospodarska reforma.

Letni plan naše malopro
dajne mreže za leto 1965 je 
znašal 1 milijardo 812 milijo-

f

nov starih dinarjev. Glede na Kot že omenjeno je maio- 
nekatere mesece v letu, ko je prodaja svoj najboljši uspeh 
bila ralizacija maloprodaje dosegla v mesecu decembru,1 
slabša In  čeprav je v decem
bru maloprodaja presegla 
svojo mesečno zadolžitev za

ko je mesečno obveznost pre
segla za polnih 91 %. Na do- 

91%: je bila letna obveznost seg0 - taišnega p ro d n eg a
maloprodajne mreže izpolnje
na z 98 %. Nasproti planu.

učinka je ta mesec nedvom
no ugodno vplivalo to, da je

oz. realizaciji maloprodaje v bila pred novim letom uvede-1 
1. 1964 je bila lani~inalop.ro- na za člane kolektiva Iskre 
daj a -za 11 % višja. Zanimivo procjaja raznih širokopotroš- 
ie pogledati, kako so lam svo- .. . , ,, , ... 1 ,
je planske ’obveznosti izpol- « izdelkov na kredu, delno 
njevale naše industrijske pro- pa tudi znižanje cen gramo- 
dajalne, kar nam pokaže na- Ionskim kovčkom iii nekate- 
slednja tabela:

I  ; ' ' M ÉI 'iOt * -i
J  -111 ¿Æmkl' i  I¡W  1  • %  É ■ f  '■

■  -* š  v  1
&,> ü '¿¿M ,

I I JIi Í liÄtilliim m m m

Ind.
prod.

Letni
plan

Realiz.
4964

Realiz.
1965

Indeks 
R65/ R65/ 

LP 64

Ljubljana 572.000 511.721 543.863 95 106
Zagreb 335.000 328.733 393.541 118 120
Sarajevo 163.000 145.606 180.762 111 124
Skopje 163.000 170.292 155.854 96 92
Rijeka 225.000 169.500 200.977 89 118
Split 122.600 108.886 118.205 97 108
Maribor 212.000 146.569 144.775 68 99
Ljubljana II N 20.000 4.868 27.285 136
SKUPAJ 1.812.000 1.586.175 1.765.262 98 111

rim drugim artiklom, zaradi 
česar je poraslo zanimanje 
kupčev zanje. 'P rav ' tako 
ugodna.decembrska readizaci-, 
ja nam jasno izpričuje, da je 
bila uvedba prodaje na kre
dit za člane kolektiva umest
na in bi jo kazalo še bolj uve
ljaviti,

1 ' m m

i
Od sodelavcev se je poslovila tov. Marija Pristovnik (Selen). 
Čeprav je rahlo snežilo, se je vendar za slovo želela foto
grafirati. »Za spomin«, je rekla. Slovo je bilo prisrčno, želje 
pa skoraj iste — veliko zdravja in zadovoljstva!

Vf ,

S p o rt med m lad im i p ro iz v a ja lc i

»Ni v skladu ...«

Pred kratkim je bilo na 
sestanku predstavnikov mla
dine iz kranjskih gospodar
skih organizacij sklenjeno, 
da ho v - letošnj em letu izve
denih več športnih tekmo
vanj za mlade elane delov
nih kolektivov.

Tako je prejšnji teden TK 
ZMS tovarne »Iskra« Kranj 
organiziral strelsko tekmova- 
vanje, ki se ga je udeležilo 
kar 38 mladincev in mladink 
iz šestih kranjskih organiza
cij. V ekipni razvrstitvi je 
ekipa »Elektromehanike« pre-

(Nadaljevanje s 6. strani) 
zgodi, da gredo nekateri- od 
teh prek svojih pristojnosti. 
Tatko je npr. v neki <enoti 
»Elektromehanike« strokov
ni kolegij izrekel pismeni o- 
pomin delavcem, ki so ne
opravičeno izostali od dela, 
kar pa ni v skladu z zakon- 
.škirni določili oz. temeljnim 
zakonom o delavnih razmer- 

: jih. če bi vodstvo kolegija 
ali katerikoli član predhodno 
povprašal pravno službo, bi 
dobil takle odgovori 

Kolegij je strokovni posve
tovalni organ direktorja oz., 
šefa neke organizacije, ne pa. 
organ upravljanja, oz. organ, 
ki predstavlja delovno skup
nost, zato ni pristojen 'izreka-- 
ti kakršnih koli ukrepov za
radi kfšitve delovnih dolžno
sti, Za neopravičeni izostanek 
z dela je možno na zakoniti 
podlagi ukrepati -le tako, da 
disciplinska komisija izvede 
zato predpisani postopek in

izreče primeren ukrep v skla
du s pravilnikom. Po upravni 
liniji pa je mogoče tistim, M 
so neopravičeno izostali, pi
sati neopravičeni izostanek v 
navzočnostno listo, ni-pa do
pustno, da se le-tega nado
mesti oz. izravna z letnim do
pustom.

In nauk: — Sklep strokov
nega kolegija bo treba pre
klicati in postopati v smislu 
pravnega poduka oz. treba se 
bo ravnati -- po zakonskih 
predpisih. Ce vzamemo v 
precep le-ta spodrsljaj (ta
kih, podobnih in večjih pa je 
še dovolj), bi se kazalo vpra
šati, ali niso v tem skrite tu
di naše rezerve? Da. rezerve 
v izgubljenih urah, brez has
ka za proizvodnjo! Le kratek 
posvet s pravno službo pa bi 
v tem in drugih primerih re
šil, dragoceni čas, včasih pa 
tudi žolčno debato o stvareh, 
ki spadajo izključno v prav
niško področje.

Premalo razumevanja

močno zmagala, velik napre
dek pa so pokazale tudi naše 
mladinke, ki so med osmimi 
ekipami zasedle odlično tretje 
mesto. Mlade tekmovalke, od 
katerih je večina šele lani za
čela hoditi k vajam, so doka
zale, da bodo kmalu postale 
enakovredne marsikateremu 
izkušenemu Strelcu.

REZULTATI (ekipno)

Novica iz Pržana
šahovska sekcija »ISKRA« 

jjgjj PRŽAN je izvedla šahov
sko' prvenstvo za leto, 1966 za

I S K R A — glasilo delovne
ga kolektiva Iskra industrije 
za elektromehaniko teleko
munikacije elektroniko in 
avtomatiko — Urejuje uredni
ški odbor S— Glavni urednik: 
Pavel Gantar — odgovorni 
urednik: Igor Slavec — izha- 

. ja tedensko — Tisk in klišeji:’ 
»CP Gorenjski tisk«, . Kranj

posameznike. Turnir je bil iz
redno borben, ker je vrstni 
red udeležencev vodstvo tur
nirja Upoštevalo pri "sestavu 
6-članske ekipe, (ki nas bo 
zastopala na Okrajnem mošt
venem sindikalnem prven
stvu Ljubljane.“

Končni vrstni red:
Stane Zemljariči 7 1/2, Pol-, 

de Vukšenič.. 6, Slavko Fon 
5 1/2, Jože Špeiide 5, Sonja 
Stanjek, Boris Gregl ih Franc 
Novak po; 3, ter Anton Cr- 
nugelj 1 točko,' :

I Z. S.

»Vse izglcda, da ne bom. 
mogel na svetovno prvenstvo 
invalidov v smučanju«, mi je 
potožil IIvo. Bevk iz Elektro- 
delavnice, Znani in vsestran
ski športnik — invalid. Vsa
kega drugega bi precej vrglo 
iz življenjskega ravnotežja^ 
ko bi mu pod kolenom od
rezali nOgo, Ivo pa se je 
kmalu spet znašel in se s še 
večjo , zagrizenost jo. Vrgel, i v 
športno udejstvovanje. Da
nes je v svoji kategoriji eden 
najboljših kom binatorikov
(atletika in plavanje) na 
svetu. Letos bodo prvič iz-- 
vedone tudi smučarske igre 
invalidov in Jugoslavija ho 
na to prvenstvo poslala svojo 
ekipo, ki mora biti sestav
ljena iz različnih katego
rij invalidov: brez roke, hrta 
noge pod kolenom in 
brez noge nad kolenom. 
Iskrih kolektiv Elektromeha
nike ima dva taka invalida, 
ki bi prišla v poštev za Ju
goslovansko reprezentanco, in 
oba se tega prvenstva ne bo
sta mogla udeležiti, v koli
kor organi Samoupravljanja 
njunih delovnih enot, ne bo
do spremenili prejšnjega., 
svojega sklepa. Na prošnjo 
-Zveze za šport in rekreacijo 
invalidov Slovenijeso ' nam
reč odobrili našima dvema 
kandidatoma- za pripravljal
ni trening v Kranjski gori 
od 15. do 26. II. 1966 samo 
•izredni NEPLAČANI dopust; 
in  ker je zveza revna, -fanta: 
pa tudi nimata toliko denar-,

ja, da bi meni nič tebi nič 
»kasiraia« zaslužek 10 dni, 
bosta ostala lepo doma . . .  in 
ker ..sta. kandidata za repre
zentanco, a ne bosta trenira
la in se Udeležila, izbirnega 
tekmovanja, - tudi ha svetov
no prvenstvo ne bosta šla.

Na eni istrani se čudimo , 
delovnim kolektivom, ki ni
majo razumevanja za razne 
prošnje športnih forumov 
glede dopustov za priprave 
in tekmovanja športnikov, 
na drugi strani pa se jezimo, 
če še' našii bolj siaho odreže
jo. Toda kaj hočemo, taki 
smo, kadar gre za druge ko
lektive, kadar smo pa mi na 
vrsti, smo jim pa za las po
dobna.1'Brez priprav ni Uspe
hov, ¿priprave pa so možne' 
samo ob pomočil tistega ko
lektiva v katerem nek 'šport-; 
nik; dela.
|  Prepričan . šem, da samo
upravni organi o vseifi tem. 
nišo toliko razmišljali, zato 
upam, da bodo svoj prvotni 
sklep spremenili v korist 
obeh naših športnikov —/ in
validov. - I. S.

Tovarna DoseŽeni krogi »dtovarna 1500 možnih

1. Iskra 4306
2. Standard 1113
3,: Iskra (maldinke) J098 ■
4.. Sava I. 1070
5. Planika 903 .
6. IBI 791
7. Sava II 687
8. Tekštilindus 323 •

Posamezno
Dosežefii

Tekmovalci krogi . 
od 300 
možnih.

1. T. Markič — Iskra - 266
2. B. Malovrh —* Iskra 262
3. V. Peternel — Iskra 261
4. A. Kom —* Planika 259
5. F. Naglič — Iskra /  259
6. F. Bukovnik ■— Iskra 258
7. Zdenka Kristine — Iskra

250
9. Zalkai Kren — Iskra 240
15. Aca Stefanovič — Iskra 

213
18. Vera Šlibar — Iskra 202
23. Dragica Mohar — Iskra 

193

R A Z P I S
' »Iskra«, obrat KONTAKTOR« Kranj, razpisuje 

delovno mesto za
KV KONTROLOR (prevzemna kontrola)
Pogoji: dovršena industrijska šola kovinske 

stroke z Metno'prakso v kontroli.
Prošnje sprejema kadrovski' oddelek »Iskra« 

»Elektromehanlka« Kranj najkasneje do 15.2. .1966.


